
این روند به قدری پرشتاب پیش رفت که تعداد 
واحدهای احیاشــده در 7 اردیبهشــت ســال 
گذشته به 4200 واحد، در آذر به 6500 واحد و 
فروردین امسال به 8400 واحد رسید. این روند 
عجیــب رو بــه رشــد احیا همچنــان هم در حــال پیگیری اســت؛ 
به گونه ای که عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت کشور در 
گفت وگــو با هم میهن خبر از تــداوم روند احیــای بخش عظیمی از 
واحدهای راکد و نیمه راکد صنعتی کشور می دهد. به گفته او بخش 
زیادی از واحدهای صنعتی راکد و نیمه راکد بزرگ احیا شده اند و وزارت 
صمت تلاش دارد که اگر واحد صنعتی کوچک و متوسطی از مسیر 
احیا جا مانده باشد، حمایت کند تا آن واحد هم خود را به قطار احیا 
برســاند. علی آبــادی توضیــح می دهد: هفته گذشــته در اســتان 
بندرعباس، جشــن پایــان احیای واحدهای راکد برگزار شــد. یعنی 
خوشــبختانه، همه واحدهای راکد و نیمه راکد هم راه افتاده اند  البته 
ممکن اســت واحدهای کوچکی از این مسیر جا مانده باشند. او در 
ادامه می گوید: فکر می کنم فرآیند احیای واحدهای راکد، فرآیند بسیار 
مهمی است که ما هم به دنبال انجام آن هستیم. احیای واحدهای راکد 
و نیمه راکد، جزو اولویت های وزارت صمت است. وزیر صمت همچنین 
اضافه می کند: در اســتان هرمزگان هم به هدف خود بسیار نزدیک 
شــده ایم و بقیه اســتان های کشــور هــم وضعیت مشــابهی دارند. 
واحدهای کوچک و متوسط هم تا حد قابل قبولی احیا شده اند. او در 
پایان می گوید: وزارت صمت همچنان در حال کار بر روی واحدهای 

راکد است که آن ها را نیز به چرخه تولید کشور بازگرداند.

احیای سه هزار واحد صنعتی  �
پیش از آنکه وارد بحث بررسی تبعات احیا شویم 
بهتر اســت درباره یک تناقــض آماری صحبت 
کنیــم. برخــلاف آمــار 8400 واحــد صنعتی 
اعلام شده، هرمز سلیمانی، معاون دفتر محیط 
کســب وکار وزارت صنعت، معدن و تجــارت در گفت وگو با هم میهن 
توضیح می دهد که تعداد واحدهای راکد و نیمه راکد صنعتی احیاشده 

در حدود یک سال اخیر سه هزار واحد بوده است. 
او تاکید می کند که تعداد 8400 واحد احیاشــده مربوط به همه 
بخش های اقتصادی اســت اما احیای واحدهای صنعتی ســه هزار 

واحد بوده است.
ســلیمانی همچنین درباره ســامانه احیــای وزارت خانه توضیح 
می دهــد: وزارت صمــت با ایجــاد ســامانه ای با نام به هم رســانی، 
فرصتی برای مشــارکت در احیا یا واگــذاری بنگاه های تعطیل برای 

سرمایه گذاران جدید فراهم کرده است.
این طور که ســلیمانی توضیــح می دهد، این گونه ســرمایه گذار 
به جای تاسیس واحد جدید در واحدهای راکد سرمایه گذاری می کند. 
او همچنین درباره میزان شفاف بودن این سامانه پاسخ می دهد: ورود 
به این ســامانه و ســرمایه گذاری در طرح ها  بر مبنای اراده و اختیار 

بنگاه هاست و دولت تنها تسهیل گر است. 
معاون دفتر بهبود محیط کسب و کار وزارت صمت ادامه می دهد: 
»در مــورد احیــا باید ملاحظاتــی در نظر گرفت و بررســی کرد علت 
تعطیلی واحد چه بوده اســت. بازار نامناســب محصولات تولیدی، 

 بنیاد مسکن 
مکلف به تامین فولاد و سیمان

بنیاد مسکن مکلف به تأمین فولاد و سیمان برای ساخت 
و سازهای مسکن حمایتی با نرخ مناسب شد. به گزارش 
ایسنا، نشست شورای مسکن با حضور مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه و شهرســازی برگزار شد. در این نشست وزیر راه 
و شهرسازی با اشــاره به تضمین تأمین فولاد و سیمان 
برای ساخت و سازهای مسکن حمایتی با نرخ مناسب 
که در 26 اردیبهشــت ۱40۳ به تصویب هیئت وزیران 
رسید، یادآور شد: بورس کالا مکلف شد این محصولات 
را با نرخ های حمایتی و مناســب تر برای تامین مسکن  
حمایتی در اختیار بنیاد مســکن انقلاب اسلامی قرار 
دهد. همچنین در ادامه این نشست وزیر راه و شهرسازی 
با ابلاغ قانون »ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« 
تصریح کرد: دستورالعمل های اجرایی این قانون از جمله 
تعیین ساز و کارهای تعیین سقف قیمت اجاره لازم است 

هرچه سریع تر آماده و نهایی شود.
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یکــی از وعده هــای دولــت احیای واحدهــای تولیــدی راکد بود. بــرای تحقــق این وعده 
بازدیــد از واحدهــای راکــد و نیمه تعطیــل یکــی از برنامه هــای دولت شــد. به دنبال این 
بازدیدهــا، خبرهــا بــود که بــه دنبــال هم می آمــد. جشــن احیــای 395 واحــد راکد در 
 مازنــدران، موفقیت احیای بیــش از 200 واحد در ســمنان، آغاز به کار دوبــاره 185 واحد 

در البرز و... 
خبرنگار اقتصادی
مریم رحیمی

سرنوشت
اـشده ها    احی

در دولت سیزدهم
وزیر صمت در گفت وگو با هم میهن تداوم احیای واحدهای راکد و 

نیمه راکد را جزو اولویت های این وزارت خانه عنوان می کند

مدیران

پهنه های معدنی آزاد می شوند
سال گذشته بیش از 80 تا ۹0 درصد پهنه های معدنی در 
دست دستگاه های حاکمیتی آزاد شد. به گزارش ایرنا، 
رضا محتشمی پور، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به وجود هفت هزار محدوده معدنی غیرفعال و 
۱۳ هزار محدوده معدنی منتظر مزایده در کشور، گفت: 
تا پایان ســال گذشته ۱2 هزار معدن در سراسر کشور با 
برگزاری مزایده تعیین تکلیف شدند. تعداد پرونده های 
معادن سلب صلاحیت در سال گذشته 2 برابر سال قبل 
بوده و امسال نیز در 2 ماه گذشته معادل کل پرونده های 
معادن ســلب صلاحیت، تعیین تکلیف شــده اســت. 
محتشمی پور با بیان اینکه اقدامات اکتشافی معادن با 
قدرت ادامه دارد، گفت: احیای معادن غیرفعال با جدیت 
پیگیری می شود که در سال های آینده شاهد معادن راکد 
و غیرفعال در استان ها نباشیم. سرمایه گذاری دولتی در 

بخش فرآوری معدنی بسیار محدود شده است.

تامین مرغ به کمک 
فروشگاه های زنجیره ای

با کمک فروشگاه های زنجیره ای و توزیع مناسب شرایط 
مرغ پایدار است. به گزارش ایرنا، محمدعلی نیکبخت، 
وزیر جهاد و کشــاورزی در قــرارگاه امنیت غذایی ضمن 
نتیجه بخش دانستن برنامه فشرده بازسازی زنجیره ارزش 
مرغ در سال گذشته، گفت: حفظ شرایط موجود نیازمند 
اجرای برنامه عمل سالیانه و رصد دوره های جوجه ریزی 
و کشتار، بازاررسانی و تامین، ذخایر راهبردی و صادرات 
اســت. وزیر جهاد کشــاورزی، شــبکه توزیع مناسب و 
فروشگاه های زنجیره ای را از عناصر مهم تامین به موقع 
و ثبات در بازار عنوان کرد و افزود: نظام مندی و نظارت بر 
زنجیره و شبکه توزیع، لازمه پایداری و یکنواختی تولید 
و بازار اســت. وی بیــان  کرد: نهاده ها تا پایان تابســتان 
تامین شده اســت و از هم اکنون برای نیمه دوم سال در 
حال برنامه ریزی هســتیم و به زودی برای تامین نهاده 6 
ماهه دوم ســال اقدام می شــود. نیکبخت، تنوع در سه 
عامل تامین کننده، مبادی تامین و نوع نهاده با تغییر در 
رژیم غذایی دام و طیور را سیاست وزارت جهادکشاورزی 
در تثبیــت و پایداری تولید برشــمرد و پیاده ســازی این 
عوامل را در کاهش هزینه تولید و افزایش بهره وری مؤثر 
خواند. گزارش جوجه ریزی اســتان ها تا 26 اردیبهشت 
نشــان می دهد  24 اســتان بیش از ۱00 درصد مقادیر 
تعیین شــده و هشــت اســتان در حد انتظار، برای دوره 

اردیبهشت و خرداد جوجه ریزی کرده اند.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

حمایت بی چون و چرا  محکوم به شکست است
بالاست اما اینکه هر یک از این بنگاه ها چه مشکلی داشته اند و دولت چگونه توانسته 
این بنگاه ها را به حرکت درآورد، نکته مهمی اســت. مردم کشــور، تجربیات تلخی 
دارند و دیده اند که بنگاه هایی تاسیس می شود یا اینکه بنگاه های تعطیلی دوباره باز 
می شوند. مواد اولیه دوباره به بنگاه می رود و با تزریق منابع، کارکنان دوباره شروع به 
کار می کنند. این در حالی است که اصل سودآوری و کار مفید یک بنگاه اقتصادی 
در قســمت فروش آن اســت. بنگاه باید بتواند کالای خود را در بازارهای داخلی و 
خارجی بدون حمایت دولت به فروش برساند. ممکن است دولت در برهه ای اقدام 
به حمایت از بنگاه کند اما بالاخره بنگاه اقتصادی باید بتواند خودش بدون کمک 
نهاد دولت به کار و فعالیتش ادامه دهد. باید اطلاعات شفاف و دقیقی وجود داشته 
باشد که درباره بنگاه ها توضیح دهد. یعنی اینکه مردم بدانند چند کارمند در بنگاه 
کار می کنند، چه حقوقی دریافت می کنند و چه میزان فروشی دارند. تا زمانی که 
این داده ها وجود نداشته باشد، نمی توان هیچ ارزیابی دقیقی از روند بنگاه 

داشت. 
Ó  ،یکی از کارخانه هایی که دولت سیزدهم دستور احیای آن را داده بود 

کارخانه آزمایش اســت؛ برندی که در سال های گذشته نام نیکی میان 
مردم داشــت حالا دیگر وضعیت مســاعدی ندارد و در فروشگاه های 
لوازم خانگی، اثری از کالاهای این بنگاه اقتصادی نیســت. اساســاً در 
بازار رقابتی امروز، هزینه برای احیای واحدهای راکد، هزینه کارآمدی 

است؟ 
نکته مهم همین اســت؛ در اقتصــاد رقابتی که 
شکوفا می شود، مسئله تخریب فعال، یک پدیده 
بسیار مهم است که باید آن را به رسمیت شناخت. 
اگر دولت می خواهد اقتصاد شــکوفا شود، باید 
اجازه دهد بنگاه هایی با بهــره وری و تکنولوژی 
بالاتر که مدیریت بهتری دارند، پا بگیرند. ممکن 
است که هزینه پا گرفتن این بنگاه ها، این باشد 
که بنگاه های قدیمی تر از بین برود. نباید صرف 
تعطیلی یک بنگاه، اقدام خاصی کرد زیرا ممکن 
اســت تعطیلی آن بنگاه، روند طبیعی رقابت بین 

نیروهای اقتصادی باشد. ممکن است بنگاهی نسل اول مدیران خود را از دست داده 
باشد و نسل بعدی مدیران نتوانسته باشند سرمایه گذاری لازم را در واحد اقتصادی 
انجام دهند یا اینکه متناسب با تکنولوژی روز، رشد نکرده اند. دولت باید اجازه دهد 
چنین بنگاهی از چرخه خارج شود و بنگاه های جدیدتر شکل بگیرند. درباره بنگاهی 
که شما گفتید قضاوت نمی کنم اما به عنوان یک ناظر بیرونی، می توان تحلیل کرد 
که در حوزه صنایع خانگی، حمایت های بسیار زیاد دولتی و ساختار قیمت گذاری 
دستوری که دولت تعیین کرد منجر شد به اینکه تعداد بنگاه های اقتصادی در این 
حوزه، از میزان بهینه بیشــتر شود؛ در نتیجه بسیاری از آن ها نتوانستند در بازار به 

حیات خود ادامه دهند. 
Ó  ایــن حمایت ها که به خصــوص در صنایعی مانند صنایع خانگی شــکل 

گرفت، همگی مشکل زا بودند؟
قسمت خوب ماجرا این است که بنگاه های خوبی هم شکل گرفته اند. از بین حدود 
200 یا ۳00 بنگاهی که به اســم تولید لوازم خانگی از بورس کالا، مواد اولیه تهیه 
می کننــد، ده برند خوب نیز وجود دارند. این برندها جدا از اینکه چقدر بتوانند در 
دنیا رقابت کنند، محصولات باکیفیت، متنوع و به روزی تولید می کنند که نیاز مردم 

را تامین می کنند.
Ó  اگر این بنگاه ها می تواننــد نیاز مردم را تامین کنند، چه نیازی به احیای 

بنگاه های اقتصادی قدیمی هست؟
مسئله دقیقاً این است که نباید به صرف قدیمی بودن یک واحد اقتصادی، حمایت 
کرد. حمایت از صنعت مقوله مهمی است اما حمایت از هر یک از بنگاه ها، به شکل 
جداگانه، سخت است. در بحث سیاست گذاری صنعتی، گفته می شود که دولت 
نباید برنده را انتخاب کند. بلکه باید قوانین و مقررات را به گونه ای انتخاب کند که 
بهترین و باکیفیت ترین بنگاه ها برنده شوند. بنگاهی هم که نتوانسته به شکل بهینه 
خود را با شرایط تغییر دهد، تعطیل شود. هیچ مشکلی هم وجود ندارد. اینکه دولت 
تمایل داشته باشد یک بنگاه خاص را حمایت کند، باید حتماً منطقی محکم داشته 
باشد. اگر این منطق وجود نداشته باشد ممکن است مردم احساس کنند که رانت 
یا پشت پرده ای وجود داشته است زیرا دولت می تواند به جای حمایت از بنگاهی که 

راکد شده، از یک بنگاه پیشرو و فناورانه حمایت کند. 
Ó  نتیجه حمایت های دستوری به شکلی که اکنون شاهد آن هستیم برای 

صنایع چیست؟ آیا تزریق صرف منابع به جای تدوین سیاست های صنعتی، 
راهکار درستی است؟

انتهای زنجیره تولید، فروش اســت که فروش هم بســیار بی رحم است. یعنی اگر 
تولیدکننده ای، جنس خوب تولید نکند، هر چقدر هم دولت از او حمایت کند باز 
هم مردم حاضر به خریدن کالای  نهایی آن تولیدکننده نیستند و شرکت تبدیل به 
یک شرکت شکوفا نمی شود. بنابراین بی رحمی بازار محصول و فروش به این منتج 

ترکیب دو علم اقتصاد و سیاســت گذاری، منجر به تولد سیاست های 
صنعتــی اســت کــه منجــر بــه توســعه صنایــع و اقتصاد می شــود. 
سیاســت های صنعتی، مجموعه مداخلاتی اســت که بــا هدف بهبود 
ســاختاری عملکرد بخــش کســب و کار داخلی صــورت می گیرند اما 
به شــکلی مدون و برنامه ریزی شــده جلــو می روند تا مبادا ســازوکار 
مکانیزم های بازار را مختل کنند. این علم تاکید دارد که دولت نباید یه 
شکل اجباری و دستوری، به دنبال به چرخه بازگرداندن بنگاه ها باشد. 
حسین جوشــقانی، دانش آموخته اقتصاد دانشگاه شیکاگو و استاد 
دانشــگاه خاتم بیان می کنــد: حمایت های بی چون و چــرای دولت از 

صنایع، محکوم به شکست هستند.

Ó  دولت اعلام کرده که از ابتدای شــروع به کار تاکنون، هشت
هزار واحد راکد و نیمه راکد احیا شده است. سوال من از شما 
این است که هزینه ای که برای احیای این واحدها به بانک ها و 

دولت تحمیل می شود، تا چه اندازه منطقی است؟ 
سیاست گذاری باید شــواهدمحور و داده محورباشد؛ پس تا زمانی 
که داده های مربوط به این بنگاه ها منتشر نشده باشد و کارشناس ها 

نتواننــد آن  را ارزیابی کنند، نمی توان تحلیل دقیق و جامعی هم ارائه 
داد. اینکــه بنگاه هایی در کشــور وجــود دارند که به 

دلایل مختلف، تعطیل و نیمه تعطیل شــده اند 
یا اینکه به شــکل نیم ظرفیــت کار می کنند، 

برای اقتصاد مضر اســت. شکی نیست که 
ســرمایه های دولتی و بخــش خصوصی 

کشور هدر رفته  و اگر هزینه فرصت این 
ســرمایه ها را محاســبه کنید، به عدد 
هنگفتی خواهید رسید. اینکه دولت 
می خواهد به این بنگاه ها کمک کند، 
به خودی خود امر درستی است. زیرا 

هزینه فرصت این ســرمایه ها بســیار 

حسین جوشقانی استاد دانشگاه خاتم هشدار داد
نگاه 

کارشناس

گزارش 
صنعت

رنا
: ای
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